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تجارت ایران رکورد 40 ساله را زد
سخنگوی دولت گفت: در سال گذشته 112 میلیارد دلار تجارت خارجی در 
دولت سیزدهم رقم خورده که این میزان در 40 سال اخیر بی سابقه بوده است.
علی بهادری جهرمی در جمع دانشجویان مشهد گفت: 112 میلیارد دلار تجارت خارجی در 
دولت سیزدهم رقم خورده است که این میزان در 40 سال اخیر بی سابقه بوده است و این میزان 
صادرات بدون احتســاب فروش نفت است، در واقع صادرات در دولت سیزدهم بیشتر از واردات 
بوده است.وی ادامه داد: کشور در زمان استقرار سیزدهم معطل غرب نماند و مبادلات تجاری 
خود را با برخی کشور های منطقه تا پنج برابر افزایش داد.سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: زبان 
گویای دولت در دیپلماسی بسیار منطقی و شفاف بود و دستاورد های تجاری در شرایطی به دست 
آمد که مبادله یک دلار هم سخت بود.گفتنی است درسال 1400 مجموع ارزش تجارت خارجی 
ایران از 101 میلیارد دلار گذشت و تمام رکورد های پیش را پشت سرگذاشت. این رقم برای 12 
ماهه ســال 1401 هم به بیش از 112 میلیارد دلار رسید که رکورد جدید درکارنامه این بخش 
محسوب می شود.با آغاز به کار دولت سیزدهم، سیاست منطقه گرایی و همسایه محوری در دستور 

کار قرار گرفته است.

 آیا با تامین نهاده ها قیمت مرغ
 در بازار فروکش می کند؟

با وجود اینکه حمل سویا از کارخانجات روغن کشی به واحدهای مرغداری 
در حال انجام است آیا می توان منتظر کاهش قیمت گوشت مرغ در روزهای 

آینده بود.
بازار گوشت در چند ماه اخیر دارای نوسان قیمتی بوده و گوشت گوسفندی، گوساله و مرغ با تنوع 
نرخ عرضه می شوند. هفته گذشته قیمت گوشت گوساله از گوشت گوسفند پیشی گرفت در حالی 
که بر اساس گزارش مرکز آمار تعداد گاو و گوساله پروار شده در بهار سال 1402 نزدیک به 493 
هزار رأس برآورد شده که نسبت به بهار سال قبل، 23.3 درصد افزایش داشته است. همچنین 
قیمت مصوب هر کیلو گوشت مرغ گرم 73 هزار تومان بوده ولی در چند هفته اخیر این قیمت به 
حدود 100 هزار تومان رسید. برخی از فعالان این بازار از کمبود نهاده ها و خوراک مورد نیاز طیور 
می گویند و بعضی دیگر از گرانی زنجیره تولید.حبیب اسداله نژاد یکی از کارشناسان حوزه صنعت 
مرغداری در کشور با اشاره به افزایش قیمت جوجه و نهاده های دام و طیور عنوان کرد که در حال 
حاضر نزدیک به دو ماه است که تولیدکنندگان، هزینه خوراک طیور را پرداخت کرده اما باری 
تحویل نگرفته اند. حدود 45 روز است که توزیع سویا قطره چکانی انجام می شود و همین امر باعث 
افزایش این خوراک برای واحدهای مرغداری شده است.وی در چرایی این موضوع گفت: خوراک 
دام خریداری شده، اما به دلیل تخصیص نیافتن ارز، اجازه ترخیص ندارد و نهاده ها در گمرکات 
کشور دپو شده است.وی به گلایه افزود: قیمت مصوب خرید جوجه 16.900 تومان تعیین شده 
اما مرغداران آن را باید بین 27 تا 30 هزار تومان خریداری و تأمین کنند. پرسش این است که چرا 
نهادهای نظارتی با گرانی جوجه برخورد نمی کنند و فقط به دنبال مقصر در بین واحدهای صنعتی 
و مرغداری ها می گردند؛ در حالی که سیاست های نظارتی باید به گونه ای باشد که شاهد افزایش 
نامتعارف قیمت مؤلفه های تولید نبوده و به تبع آن قیمت محصول نهایی نیز افزایش نیابد.در همین 
راستا مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغ گوشتی اظهار کرد: پیگیری های وزارت جهاد کشاورزی 
بارگیری و تحویل سویا به واحدهای مرغ گوشتی انجام شده و پیش بینی می کنیم تا چند روز 
آینده نیاز واحدهای پرورشــی به صورت کامل تأمین شود. به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، 
علی ابراهیمی با اشاره به وضعیت توزیع نهاده های دامی افزود: تأمین سویا برای رشد جوجه های 
گوشتی در واحدهای پرورش با مشکل مواجه شده بود که با پیگیری های وزارت جهاد کشاورزی 
و اقدامات و هماهنگی های صورت گرفته با واردکنندگان نهاده های دامی، بارگیری و تحویل سویا 
به واحدهای مرغ گوشتی انجام شده و پیش بینی می کنیم تا چند روز آینده نیاز واحدهای پرورشی 
به صورت کامل تأمین شود.وی ادامه داد: انتظار ما این است که واردکنندگان پس از دریافت وجه 
از مرغداران نهاده را در اختیار مرغداران بگذارند چراکه مرغداران توان تهیه نهاده آزاد را ندارند.
ابراهیمی ابراز امیدواری کرد: با گشایشــی که صورت گرفته شاهد افزایش تولید مرغ گوشتی 
در کشور باشیم و با هماهنگی با نهادهای ذی ربط بتوانیم تأمین کننده داخل و صادرکننده به 
کشورهای هدف باشیم.وی افزود: طبق گزارشات حمل سویا از محل کارخانجات روغن کشی به 
سمت واحدهای مرغداری آغاز شده و روز پنجشنبه گزارش کاملی بابت چگونگی برطرف شدن 
مشکلات واحدهای مرغداری را بررسی خواهیم کرد تا مشکلات رفع شود.مدیرعامل اتحادیه 
سراسری مرغ گوشتی با بیان اینکه ظرفیت افزایش تولید مرغ گوشتی فراهم است، گفت: این امر 
نیازمند آینده نگری و مدیریت کامل است.وی ادامه داد: با افزایش تولید جوجه یک روزه گوشتی 
و واردات تخم مرغ نطفه دار شاهد عرضه جوجه یک روزه بودیم و مرغداران در سراسر کشور به 
آن دسترسی پیدا کرده و جوجه ریزی بیشتری انجام دادند.ابراهیمی تصریح کرد: خرداد بیش از 
115 میلیون قطعه جوجه ریزی انجام شده و تا پایان تیر جوجه ریزی به 130 میلیون قطعه خواهد 
رسید که نشان دهنده این است که در روزهای آینده شاهد عرضه بیشتر مرغ گوشتی خواهیم بود.
درباره آمار جوجه ریزی خرداد اسداله نژاد عنوان کرده بود که مرغ موجود در بازار، محصول 123 
میلیون قطعه جوجه ریزی خرداد بوده که کل نیاز بازار را پوشش می دهد. با وجود عرضه به میزان 
کافی این سازمان تعزیرات و نهادهای نظارتی هستند که باید پاسخ دهند چرا گوشت مرغ به بیش 

از 100 هزار تومان در بازار کشور رسیده است.

معاون امور معادن وزارت صمت:
 نهضت احیای معادن راکد 

در دولت سیزدهم سرعت گرفت
معاون امور معادن و فرآوری مواد وزارت صنعت، معدن و تجارت، احیای معادن 
راکد از ســوی سازمان ایمیدرو را از مهم ترین برنامه های این وزارتخانه در 
حوزه معادن عنوان کرد و گفت: این مهم در سالجاری سرعت گرفته و معادن 

راکد واجد شرایط طی مزایده به متقاضیان واگذار می شود. 
رضا محتشــمی پور در بازدید از واحدهای فولادی این استان افزود: یکی دیگر از موضوعات 
ضروری حوزه معادن، عمر بالای برخی ماشین آلات است و برای واردات ماشین آلات با عمر 
کمتر از پنج سال با محدودیت مواجه نیستیم اما برای ماشین آلات بین عمر پنج تا 10 سال که 
محدودیت داریم راهکارهایی پیش بینی شود.محتشمی پور با بیان اینکه سالانه 620 تن انواع 
محصولات معدنی در کشور تولید می شود، گفت: حدود 2 درصد مواد معدنی تولیدی در کشور 
صادر می شــود و عمده آن در کشور فرآوری و به مصرف می رسد.معاون امور معادن و فرآوری 
مواد وزارت صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: برخی معادن قدیمی در گذشته بدون دریافت 
استعلامات زیست محیطی فعال شده اند و در محدوده منابع طبیعی قرار دارند از همین رو استانداران 
این اختیار را دارند به این موضوع ورود کرده و اختلافات را رفع کنند.محتشمی پور، کاهش سهمیه 
ارزی وزارت صمت را از چالش های موجود عنوان کرد و گفت: تلاش می کنیم این ســهمیه 
افزایش پیدا کند تا بر اساس آن مواد اولیه ضروری و موردنیاز از جماه فراورده های نشور و تایر 

را بتوان تامین کرد. 

اخبار کوتاه 

عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
ایران گفت: تهاتر، ابزارهای تجاری اســت که 
می تواند مبادلات ایران با قاره آفریقا را بر اساس 
توافقات افزایش و سهم بیشتری از این قاره را در 

اختیار کشور قرار دهد.
»سید حمید حسینی« با اشــاره به اینکه سه روش تجاری 
برای مبادلات کالایی وجود دارد، اظهار کرد: نخست با اعتماد 
تجار به یکدیگر خرید و فروش به صورت حواله انجام می شود؛ 
روش دیگر اسناد و اعتبار بانکی است که بر اساس اعتبار تاجر از 
طریق بانک تسویه می شود که مقررات بانکی موجب روان شدن 

تجارت نیز خواهد شد.
وی با بیان اینکه سومین روش تجاری در جهان تهاتر است، 
تصریح کرد: مبادلات به صورت کالا به کالا و فیزیکی انجام 
می شود که در مرزها به روش های پیله وری و مرزنشینی مرسوم 

است و یا شبکه بانکی نیز درگیر این روند می شود.
حسینی تاکید کرد: ایران سابقه تهاتر از طریق شبکه بانکی 
با کشورهای بلوک شــرق مانند روسیه، شــوروی، رومانی، 
یوگسلاوی و بلغارســتان دارد که در این روش خط اعتباری 
توافق می شد و تجار کشورها کالای خود را صادر و پول خود را 
از بانک دریافت می کردند؛ در پایان هر سال بانک مرکزی ایران 
و کشور مقصد، بعد از انجام محاسبات با ارزهای معتبر با یکدیگر 

تسویه می کردند.
وی بــا تاکید بر اینکه در حال حاضر تهاتر بانکی امکان پذیر 
نیست، خاطرنشان کرد: برای امضای توافقات پیمان پولی باید 

میان واردات و صادرات دو کشور تعادلی باشد که این فرآیند برای 
ایران فقط با ترکیه و روسیه امکان پذیر است؛ زیرا با کشورهای 

مانند چین و امارات متحده عربی و افغانستان تراز مناسبی برای 
تبادل با پول ملی نداریم.

عضو اتاق بازرگانی ایران با اشاره به مناسب بودن توافق برای 
تهاتر گاز ایران با نفت عراق، اظهار داشــت: آفریقا ظرفیت و 
پتانسیل بالایی دارند، اما باید زیرساخت های مناسب مانند خطوط 
کشتیرانی و سیستم بانکی برای همکاری مورد توجه قرار بگیرد، 
از سوی دیگر شرکت ها نیازمند نمایندگی برای توسعه روابط 

هستند و باید موانع بانکی رفع شود.
حسینی بیان کرد: آفریقا ظرفیت تامین حبوبات، کاکائو، قهوه، 
میوه، گوشــت مواد معدنی را برای ایران دارد، از سوی دیگر ما 
نیز می توانیم بازار محصولات پتروشیمی، قیر، مصالح ساختمانی، 

مواد غذایی و نساجی برای این قاره مهیا کنیم.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه تهاتر نمی تواند از طریق تاجر 
انجام شود، تصریح کرد: باید سیستم تضمینی ایجاد شود تا تجار 
با استفاده از آن بتوانند با صادرات کالاهای خود، شرایط را برای 

واردات مورد نیاز کشور فراهم کنند.
وی با تاکید بر اینکه تهاتر یک سیستم مناسب برای تجارت 
است اما نیازمند ساز و کار اطمینان بخش دارد، گفت: باید از همه 
ابزار استفاده کنیم تا سطح تجاری کشور افزایش پیدا کند که با 
رفع موانع تحریمی ریسک تاجر کم می شود و افزایش حدود 
15 درصدی سالانه رقم می خورد. حسینی تاکید کرد: با وجود 
اینکه کار سختی است اما امکان دستیابی به اهداف را افزایش 
می دهد و بر همین اساس اجرایی شدن توافقات می تواند سهم 

ایران را در بازار این قاره افزایش دهد.

عضو اتاق بازرگانی ایران:

اجرایی شدن توافقات، سهم ایران از بازار آفریقا را افزایش می دهد

اینفوگراف

رییس کل گمرک:عضو هیات نمایندگان اتاق تهران؛

عضو هیات نمایندگان اتاق تهران گفت: اخیرا در حالی مرغ را 
کیلویی 120 هزار تومان خریــداری کردم که می دانم حداکثر 
قیمتی که این مرغ فاکتور شده 73هزار تومان بیشتر نیست و 
50هزار تومان مابقی وارد سیســتم دلالی و واسطه گری شده 

است.
داود رنگی، عضو هیات نمایندگان اتاق تهران گفت: صنعت مرغداری کشور 
طی دست کم چهل سال اخیر، همواره با چالش قیمت  گذاری دستوری مواجه 
بوده و قیمت های تعیین شده دولتی برای این حوزه نیز هیچ گاه عادلانه و منصفانه 
نبوده است.وی با این توضیح که قیمت گذاری ها، صرفاً باتلاقی از مشکلات را 
بــرای صنایع و واحدهای تولیدی ایجاد کرده که بیرون آمدن از آن هزینه های 

زیادی را هم متوجه کارآفرینان و هم دولت کرده اســت، افزود: طی شش ماه 
گذشته، تعیین قیمت های دستوری برای مرغ تولیدی در کشور، تنها به عاملی 
برای تبلیغات علیه دولت و تولیدکنندگان بدل شده و هیچ یک از طرفین تولید 
و مصرف، ســودی از آن نبرده اند.رنگی سپس با اشاره به اینکه، در حال حاضر 
220 واحد کشتارگاه مرغ در کشور وجود دارد، افزود: از این میزان، فقط 20درصد 
کشتارگاه ها در مالکیت مرغداران و صاحبان این صنعت است و 80درصد مالکان 
این بخش از کشتارگاه ها، واسطه گرانی هستند که پا به این صنعت گذاشته اند.این 
عضو هیات نمایندگان اتاق تهران در ادامه، گفت: اخیرا در حالی مرغ را کیلویی 
120 هزار تومان خریداری کردم که می دانم حداکثر قیمتی که این مرغ فاکتور 
شده 73هزار تومان بیشتر نیست و 50هزار تومان مابقی وارد سیستم دلالی و 

واسطه گری شده است.
او افزود: صاحبان واقعی صنعت مرغداری نمی توانند واحدهای تولیدی خود را 
توســعه دهند چون سود اقتصادی که حق شان است، به جای دیگری می رود. 
حدود 80 درصد کشتارگاه های مرغ که به آن اشاره کردم، به دلیل آنکه متولیان 
آن از قشر سنتی و افراد معمولی هستند، نظم پذیر نیستند و نمی توان با وجود آنها، 
صنعت و بازار مرغ در کشور را سامان داد.رنگی پس از بیان مشکلات موجود در 
این صنعت، حل و فصل بازار مرغ در کشور را در گرو حذف قیمت گذاری دستوری 
و مداخله دولت در آن عنوان کرد و افزود: دولت به جای مداخله در تعیین قیمت ها، 
تمرکز خود را روی روان سازی تسهیلات بانکی و مالی داخلی و بین المللی برای 

صنایع قرار دهد.

رییس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران با اشاره به اقدامات 
خوب صورت گرفته در حوزه نصب ایکس ری در گمرکات گفت: 
از ابتدای دولت ســیزدهم تاکنون هفت دستگاه ایکس ری در 

گمرکات کشور نصب شده که نصف 18 سال پیش از آن است.
محمد رضوانی فر در جلسه شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
آذربایجان غربی افزود: از سال 1382 تا پیش از فعالیت دولت سیزدهم، 16 دستگاه 

ایکس ری در گمرکات کشور نصب شده بود.
وی اضافه کرد: البته نیاز گمرکات به ایکس ری، بسیار بیشتر است که سعی 

داریم با استفاده از ظرفیت داخلی و وارداتی این نیاز را برطرف کنیم.
وی همچنین از تصمیم جدی دولت برای کاهش بخشنامه های حوزه گمرک 
خبر داد و ادامه داد: تا پیش از دولت سیزدهم بخشنامه های بسیار زیادی در این 
حوزه صادر می شــد که با تمهیــدات دولت، این رقم به کمتر از نصف کاهش 

یافته است.
رییس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه در قانون جهش تولید، 
تکلیف دســتگاه های همجوار گمرک برای کاهش مشکلات تجارت مرزی 
مشخص شده است، گفت: طبق این قانون، دستگاه های همجوار باید زیر هفت 
روز جــواب گمرک را بدهند که البته این امر در برخی موارد به دلایل مختلف 

رعایت نمی شود.
هفت دستگاه ایکس ری در گمرکات کشور نصب شده است

رضوانی فر یکی از ادارات استعلام شونده را سازمان استاندارد عنوان کرد و یادآور 

شد: البته آذربایجان غربی در این خصوص با کمترین زمان پاسخگویی جزء 2 
استان برتر در کشور است.

وی تفویض اختیارات به اســتان ها را از برنامه های جدی مدیریت گمرکات 
کشور دانست و اظهار کرد: اقدامات خوبی نیز صورت گرفته که در صدد بهبود 

این وضعیت هم هستیم.
رضوانی فر در پاســخ به درخواست تجار استان برای ایجاد گمرک تخصصی 
صادرات طــلا در آذربایجان غربی افزود: در صــورت موافقت اتحادیه و اتاق 

بازرگانی، ارومیه را به عنوان گمرک تخصصی صادرات طلا تعیین می کنیم.
در این جلسه مشکلات تجار آذربایجان غربی در حوزه گمرکات مطرح و در مورد 

آنها بحث و تبادل نظر شد.

 مرغ 120هزار تومانی را 73هزار تومان 
از تولیدکننده می خرند!

 هفت دستگاه ایکس ری
 در گمرکات کشور نصب شده است

 فروش بلیت های اربعین 
امسال اینترنتی است

سخنگوی هواپیمایی جمهوری اسلامی 
ایران از سهمیه 30 درصدی هیئت ها در 
پروازهای اربعین این شرکت خبر داد و 
گفت: هنوز قیمت بلیت پروازهای اربعین 

مشخص نشده است.
حسام قربانعلی درباره پروازهای اربعین، اظهار 
کرد: حدود یکماه قبل ستاد اربعین تشکیل جلسه 
داد و موضوعــات مربوط به پروازهای اربعین و 

پیش بینی های لازم در این رابطه مطرح شد.
وی ادامه داد: پیش بینی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران این است که در ایام اربعین امسال حدود 

50 هزار صندلی پروازی توسط هما عرضه شود.
وی با بیان این که فروش بلیت این پروازها از 4 شهریور آغاز و پروازها تا 20 شهریور انجام خواهد شد، 
گفت: امسال فروش بلیت از طریق درگاه اینترنتی ایران ایر با هدف جلوگیری از تشکیل صف، نارضایتی 

مردم و... صورت می گیرد.
سخنگوی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران در عین حال با بیان این که یک باجه حضوری هم برای 
رفع اشکالات احتمالی پروازهای اربعین دائر خواهد شد، اضافه کرد: هیئت ها در ایام اربعین امسال سهم 
30 درصدی از پروازها دارند و می توانند با ارسال درخواست کتبی به مدیریت ایران ایر یا روابط عمومی 

از این سهمیه استفاده کنند.
قربانعلی درباره نرخ پروازهای اربعین نیز یادآور شد: تاکنون نه وزارت راه و نه ستاد اربعین در رابطه با 
قیمت بلیت پروازها اظهارنظر نکرده اند. نکته مهم در رابطه با موضوع مذکور این است که هواپیمایی 

جمهوری اسلامی ایران به دنبال کسب سود از پروازهای اربعین نیست.

پهلوگیری و تخلیه همزمان سه 
کشتی حامل روغن خام خوراکی

معاون امور بندری و اقتصادی اداره کل 
بنــادر گیلان از پهلوگیــری و تخلیه 
همزمان سه کشتی حامل روغن خام 
خوراکی در اسکله های مجتمع بندری 
انزلی خبر داد و گفت: از ابتدای ســال 
جاری تاکنون 46 هــزار تن روغن در 
مجتمع بندری انزلی تخلیه و بارگیری 

شده است.
مجتبی نظری با اشاره به پهلوگیری و تخلیه 

همزمان سه کشتی حامل روغن خام خوراکی در اسکله های مجتمع بندری انزلی، اظهار کرد: این سه 
کشتی با مجموع 15 هزار تن روغن خوراکی همزمان در اسکله های بندرانزلی پهلوگیری  و تخلیه شدند.

وی با اشاره به اینکه این کشتی ها دارای ظرفیت 5000 تنی بوده و از روسیه به بندرانزلی انتقال یافتند، 
افزود: روغن خوراکی دو کشتی از طریق خطوط لوله به مخازن روغن منتقل شد و برای یک کشتی نیز 

به صورت حمل یکسره تخلیه و انتقال انجام گرفت.
نظری با بیان اینکه در حال حاضر ظرفیت مخازن روغن مجتمع بندری انزلی 16 هزار تن است، تصریح 
کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده در آینده 40 هزار تن دیگر به ظرفیت نگهداری روغن خوراکی در 

مجتمع بندری انزلی افزوده خواهد شد.
معاون امور بندری و اقتصادی اداره کل بنادر و دریانوردی گیلان با اشاره به رشد چشمگیر تخلیه و 
بارگیری روغن خوراکی در سال جاری، تاکید کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون 46 هزار تن روغن در 
مجتمع بندری انزلی تخلیه و بارگیری شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته شاهد رشد 380 

درصدی بوده ایم.

 خرید گندم از مرز 
100 هزار میلیارد تومان گذشت

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران 
گفت: خرید تضمینی گندم از کشاورزان 
کشــور از مرز 100 هزار میلیارد تومان 

عبور کرد.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، مدیرعامل 
شرکت بازرگانی دولتی ایران، سید سعید راد با تأکید 
بر اینکه تاکنون 453 هزار کشاورز در سراسر کشور، 
گنــدم تولیدی خود را در قالب یک میلیون و 243 
هزار محموله به مراکز خرید این محصول تحویل 

داده اند، گفت: خرید تضمینی گندم در ســال جاری نسبت به سال گذشته در همین مدت، از رشدی بیش 
از 25 درصد برخوردار است.وی افزود: مبلغ گندم های خریداری شده از کشاورزان 31 استان کشور تا صبح 
، 103 هزار و 239 میلیارد تومان بوده اســت، که بیش از 53 درصد از این میزان به حســاب گندم کاران 
 واریز شده و پیگیریِ پرداخت مابقی مطالباتِ در جریان است.راد با بیان اینکه با توجه به میزان خرید گندم،
 60 درصد مبلغ پرداختی به کشاورزان سه استانِ خوزستان، فارس و گلستان پرداخت شده است، تصریح کرد: 
بعد از این سه استان، بیشترین مبلغ را کشاورزان استان های کرمان، خراسان رضوی، کرمانشاه، لرستان، تهران 
و اردبیل دریافت کرده اند.وی از واریز 75 تا 100 درصد مطالبات کشاورزان 7 استان بابت تحویل گندم خبر داد و 
گفت: به ترتیب، گندم کاران استان های کهگیلویه و بویراحمد، هرمزگان، خوزستان، قم، سیستان و بلوچستان، 
بوشهر و کرمان، بیشترین درصد دریافت مطالبات خود را داشته اند.معاون وزیر جهاد کشاورزی با تأکید بر اینکه 
تاکنون در کشور یک میلیون و 385 هزار تن گندم بیشتر از سال گذشته خریداری شده است، خاطرنشان 
کرد: با تداوم روند موجود و با توجه به اینکه خرید گندم در بخشی از مناطق شمال و غرب کشور ادامه دارد، 
پیش بینی می شود تا آخر تیرماه جاری از رکورد خرید 7 میلیون و 200 هزار تن گندم سال 1401 عبور کنیم.

زمان بازدید از نمایشگاه »عطر سیب« در دو روز پایانی هفته افزایش یافت

وقوع فاجعه دور نیست

حجت الاسلام و المسلمین مصطفی جامه دارپور دبیر 
رویداد فرهنگی »عطر سیب« از تمدید این نمایشگاه 
با توجه به استقبال شهروندان و مسئولان هیئت ها 

خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری تحلیلی فرهنگ و هنر، حجت الاسلام 
و المسلمین مصطفی جامه دارپور دبیر رویداد فرهنگی »عطر 
سیب« ضمن اعلام این خبر افزود: بیستمین و یکمین رویداد 
»عطر ســیب« با هدف تأمین محصولات و خدمات محافل 
حسینی شهر تهران در حال برگزاری است. این رویداد به همت 

سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران برپا شده و از 24 الی 
30 تیرماه از ســاعت 8 الی 20 در میدان آئینی امام حسین)ع( 
پذیرای علاقه مندان اســت. وی ادامه داد: در چند روز نخست 
برپایی »عطر سیب«، بانیان هیئات و روضه های خانگی استقبال 
قابل توجهی از این رویداد داشــتند و بــا حضور در میدان امام 
حسین)ع(، اقلام مورد نیاز برای برگزاری مجالس عزای حضرت 
سیدالشهدا)ع( را تهیه کردند که با توجه به این استقبال، در دو 
روز پنجشنبه و جمعه نیز شهروندان می توانند از ساعت 8 تا 20 
از خدمات نمایشگاه »عطر سیب« استفاده کنند. جامه دارپور با 

اشاره به فعالیت های ویژه رویداد »عطر سیب« گفت: علاوه بر 
عرضه اقلام و محصولات مورد نیاز هیئت ها، غرفه های فرهنگی 
و هنری ویژه کودکان و نوجوانان از جمله کتیبه سازی کودکان، 
نوحه خوانی نوگلان حسینی، موکب های ویژه نوجوانان و... نیز 
برپاســت.دبیر رویداد فرهنگی »عطر سیب« افزود: همچنین 
مراســم و آیین های محرم، اجرای دمام زنی و چهارپایه خوانی، 
مراسم پرفیض زیارت عاشورا، روضه خوانی، تعزیه و نمایش های 
میدانی در طول برگزاری برنامه در میدان آئینی امام حسین)ع( 

اجرا خواهد شد.

ادامه از صفحه یک- در پی آن، جابجایی جمعیت و جایگزین شدن 
جمعیت مهاجر و ناهمگن، و به طور کلی جایگزین شدن اقشار نازل 
اجتماعی در این محله ها که گسترش ناهنجاری های مختلفی از قبیل 
ناهنجاری های اجتماعی، مشکلات فرهنگی و گاه مشکلات سیاسی ، 
از پیامدهای عمده  ای هســتند که همگی در فرسودگی و ناکارآمدی 
بافت های فرسوده شهری ریشه دارند. بی  توجهی چندین ساله به این 
محله ها )مثلًا عدم اتخاذ سیاســت  هایی که به سرمایه گذاری برای 
نوسازی و رونق این بافت ها بیانجامد، با عنایت به امکان  های بالقوه 
بسیار وســیع این محله  ها از جمله  ی کاستی  های مدیریت شهری 
بوده( به بروز مشکلات بســیاری انجامیده است. در قانون حمایت از 
احیا، نوسازی و بهســازی بافت های فرسوده و ناکارآمد ظرفیت های 
بسیار خوبی برای نوسازی بافت های فرسوده وجود دارد که متأسفانه 
مغفول واقع شده و نیاز است تا مجدا این قانون خوانده و احیا شود. یک  
گام برای حل مشکلات بافت های فرسوده، ساماندهی سکونتگاه های 
غیررسمی است. در سکونتگاه های غیررسمی، برای نخستین بار، دولت 
صدور ســند برای واحدهای واقع در این سکونتگاه ها را در نظر گرفته 
است. 153 محله و 59 هزار هکتار سکونتگاه حاشیه ای یا به عبارتی 

غیررسمی داریم که بیش از 90 درصد آن در داخل محدوده های شهری 
واقع است. 85 درصد از این سکونتگاه ها امکان ادامه زیست دارد اما باید 
ساماندهی شود و در 15 درصد مابقی امکان ادامه زیست انسانی ندارد 
و ساکنان آن باید جابه جا شوند. بر اساس آمار سال 95 در این مناطق 
2 میلیون و 100 هزار بنا ساخته شده که حدود 980 هزار واحد ناپایدار 
است. مهم ترین اقدام ساماندهی در این مناطق سنددار شدن واحدها 
است.دامنه فرسودگی برخی از این محله ها به گونه  ای است که با وقوع 
یک زلزله متوسط، وقوع فاجعه دور از انتظار نیست. بافت  های فرسوده 
نوعی بیماری در ساختار مناطق شهری محسوب می  شوند و عوامل 
زیادی در آنها دخیل  اند که از آن میان می  توان به عدم پیروی از یک 
برنامه منسجم ، عوامل کالبدی، عملکردی، زیست محیطی، اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی و غیره اشاره کرد. تاثیر مخرب هر یک از عوامل فوق 
سبب کاهش ارزش  های کمی و کیفی محیط زیست در محدوده  هایی 
از شــهر می گردد و با نزول ارزش های سکونتی- عملکردی در این 
قبیل محدوده  ها، امر بهسازی و نوسازی متوقف می  گردد و فرسودگی 

و ناکارآمدی بر آنها مستولی می  گردد. بدین ترتیب بافت  های فرسوده و 
ناکارآمد شهری بازتابی از تاثیر عوامل مخرب می  باشند که برای برخی 
از ساکنان غیر قابل سکونت و باعث گریز آنان از این مناطق می  گردد. 
بافت  های فرسوده اگر چه به خودی خود به عنوان یک معضل شهری 
مطرح می شوند، اما در حقیقت پتانسیل بالقوه  ای می باشند که می توان با 
شناسایی ، برنامه ریزی و اجرای دقیق به یک فرصت خوب تبدیل شود. 
در حال حاضر بافت  های فرســوده و ناکار آمد در کشور ما به عنوان 
مشکل اساسی در شهرهای مختلف و حتی روستاها مطرح می  باشند. 
بافت  هایی که زمانی مرکز تمرکز جمعیت و اقتصاد بوده اند، می روند تا 
به نقاط کم بازده و بی بازده اقتصادی در شهر تبدیل شوند. همچنین این 
بافت ها به لحاظ اجتماعی و فرهنگی نیز به دلیل تمرکز کمتر جمعیت 
تبدیل به مناطق ناامن و مراکز جرم خیز شده اند. بر خلاف تصور برخی 
که بافت  های فرسوده و قدیمی را بخش هایی هزینه بر برای دولت می 
دانند، بســیاری از کشورهای دنیا به این مسأله به چشم یک فرصت 
طلایی برای شــکوفایی اقتصادی، کاهش معضل بیکاری، تقویت و 
 مقاوم ســازی ساختمان  های مسکونی و افزایش واحدهای مسکونی 

می  نگرند.


